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Õppemaks tõuseb
Neile, kes rohkem kui aasta EBSis õppinud, ei tule vast 
üllatusena, et järgmisest semestrist tõuseb taas kord 
õppe maks. Tudengileht

uuris natuke asja ning

^  suure tõusuga meil siis

Loe lk. 3

Tegijad õppeaastast
Veel üks õppeaasta on läbi saamas ja aeg on teha 
kokkuvõtteid. Selles numbris avaneb võimalus lugeda 
üliõpilasesinduse möödunud õppeaasta tegemistest 
nagu ka Tudengilehe aastast. Kõik on aga alles 
eelmäng järgmisele aastale...

Ibdengileht
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60 minutit Tiit M adega

t/Vas /sf t/as ?
Mõnda aega Tudengirestorani juures 
üleval olnud TTÜ fotoklubi näitus on 
teinud hallist koridorist omamoodi 
galerii, kus peidu hoopis teine maailm. 
Miks need pildid seal on ja kes on nende 
taga...
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Tegevjuhist rektoriks: 
Jan Andresoo

Jüri Saar
Jyri.Saar@ebs.ee

9. mail said EBSi tudengid 
teada, et nende kooli uueks 
rektoriks on saanud Jan 
Andresoo, EBSi vilistlane, kes 
oli vaid mõni kuu varem  
asunud rektorit asendanud 
te g ev ju h i k o h a le  k in d la  
veendum usega, et tä idab  
positsiooni ajutiselt.

Intervjuu käigus selgub, et ettepanek 
rektori positsioonile kandideerida ei 
tulnud sugugi mitte temalt endalt 
vaid ühelt EBS Gruppi nõukogu 
liikmelt ning sedagi mõni päev enne 
nõukogu järgmist, otsustavat 
kohtumist.

E ttep an ek  o li s ed avõ rd  
ootamatu, et hr.Andresoo võttis 
mõtlemiseks mõned päevad aega, 
mille jooksul kallutas ainulaadne 
võimalus tegevjuhina alustatud töö 
lõpuni viia otsuse kandideerimise 
kasuks. Mõned päevad hiljem sai 
tegevjuhist ametlikult rektor.

Plaanid suured ja väiksed
Positsiooniga tulid kaasa ka mõned 
tingimused, millest tähtsaim on vast 
teadustöö, mis on ka üheks 
nõudmiseks igale rektorile. Töö

noort rektorit, kes uurinud 
ä r ik o o lid e  ju h t im is t  enda 
magistritöös, ei kohuta ning praegu 
valmistub ta astuma doktoriõppesse 
tõenäolisel mõnda skandinaavia 
ülikooli.

E n d a  d o k t o r i õ p p e  on 
hr.Andresoo sidunud EBSiga, sest 
"hea teadmusjuht peab tegelema 
uurimusttööga," on ta veendunud. 
Sama veendunud on rektor ka EBSi 
arengu potentsiaalis.

Rahvusvahelistumine, kvaliteet, 
arendus ja innovatsioon on kõik 
moodsad sõnad, kuid pragmaatilise 
inimesena soovib hr.Andresoo nende 
sõnade taga näha k ind laid  
eesmärgistatud tegevusi, mis 
lä h tu v a d  p ik e m a a ja l is e s t  
strateegiast.

Enne kui saab aga rääkida 
strateegiast tuleb määratleda, 
milline on EBS - millised ühised 
väärtused on kooli personalil, 
õppejõududel ja  tudengitel. 
Väärtuste määratlemist on aga juba 
alustatud ning põhjalik tegevuskava 
peaks uurimuse põhjal valmima 
järgmise kuue kuu kuni aasta 
jooksul.

Üks parimaid Euroopas
Hr.Andresoo soov näha EBSi 
Euroopa parimate ärialast haridust

pakkuvate kõrgkoo lid e  seas 
väljendub ka kriitilises suhtumises 
kohalikesse tingimustesse: "Eestis 
on liiga hea elada," ütleb ta ning 
toob võrdluseks mitte meie lõuna- 
vaid põhjanaabrid.

V ä r s k e  r e k t o r  on  
veendunud, et eestlased ei ole 
näiteks soomlastest sugugi vähem 
võimekad ning jätkuvalt ennast 
võrrelda lätlaste ja leedulastega pole 
just kõige perspektiivikam. Kõrged 
sisenemisbarjäärid põhjanaabrite 
tööturule ei tohiks aga olla midagi, 
mis tulevikus ühtegi EBSi kohaliku 
filiaali lõpetajat peaks kohutama.

Presidendi vastuvõtust
Meie vestluse lõpetuseks küsin 
hr.Andresoolt, kas ta on ka juba 
jõudnud mõelda 24. veebruarile 
ning presidendi iga-aastasele 
vastuvõtule, kuhu on tavaliselt 
kutsutud kõikide kõrgkoolide 
rektorid.
Selle küsimuse peale puhkeb rektor 
naerm a n ing pärast paari 
ebaõnnestunut katset ennast koguda 
loobub üritamast ning naerab 
südamest edasi jõudes vaid tõdeda, 
et see on üks tobedamaid küsimusi, 
mis talt kunagi küsitud.

EBSi Väärtused

Rektor ja esimees: Värskelt rektoriks valitud Jan Andresood käis terve üliõpilaskonna poolt õnnitlemas ka EBSi 
üliõpilasesinduse esimees Anto Liivat.

EBSi tudengite, õppejõudude ja personali väärtusi 
selgitav uurimus on tänaseks lõppenud ja isegi 
tulemused on teada. Mida hinnatakse, 
millisena nähakse ennast ja teisi .
ning milline oleks EBS kui tegu 
oleks inimesega...
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Tiit Made nimi ei ole võõras kellelegi, kes kursis 
väljaspool Eestit toimuvaga või 
kellele lihtsalt meeldib 
esmaspäeviti vaada-ta 
publitsistika-saadet 60 
minutit. Kes Tiit Madest aga 
veel midagi ei tea, siis kindlasti 
tasub lugeda...
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"Kui ma mõnes asjas natuke kurb olen siis 
selles, et osad tudengid ei taha maailma 
vallutada," on öelnud EBSi professor Tiit 
Elenurm.

Mõelda suurelt ja laialt see on võime, 
mida igaüks peaks omama. Mitte karta suuri 
plaane, neid valmis teha ja ka ellu viia - 
julgeda neid ellu viia. Nii nagu inimestes, nii 
on ka paljudes organisatsioonides - 
ühendustes väga palju potentsiaali ning hea 
juht kasutab selle ära.

Aftius, CtfiMS, Fortius

Nii EBS kui ka üliõpilasesindus on hakanud 
nii oma väärtusi kui ka eesmärke selgemalt 
kaardistama ning mõtlema sellele, mis võiks 
neile lisaväärtust anda aastal 2012. Mis 
võiks olla see põhjus, miks üks üliõpilane 
peaks 10 aasta pärast valima oma hariduse 
omandamise kohaks EBSi. Ning mis on siis 
lõppeesmärk - kas ärialase haridusega 
noored või inimesed, kes oma eluga 
hakkama saavad?

10 aasta pärast on Eestis üliõpilasi ca 
40% vähem kui praegu, mida peaks siis

tegema EBS, et mitte nii palju üliõpilasi 
kaotada? K ind lasti on võ im alusi 
investeerida välismaale ja sellega Eesti 
üliõpilaste puudust tagasi teha, ent on ka 
teine väljapääs toime tulemiseks üha 
kahaneva üliõpilaste arvuga Eestis.

Võimalused, ikka võimalused

Tulevikus hakkavad järjest enam rolli 
mängima just need lisavõimalused, mida 
ülikool pakub üliõpilastele nagu sport EBSi 
korvpalli- ja jalgpallitiimis, aktiivne 
osalemine üliõpilasesinduse töös, soovi 
korral tegutsemine raadiosaates või hoopis 
mõnes teises, veel loomata kollektiivis.
Nii ka EBS Tudengileht, mis on juba praegu 
tuntud oma hea kvaliteedi poolest teistes 
ülikoolides, on muutunud reklaamiks 
iseendale kui ka EBSile, esindades 
võimekaid, aktiivseid ning lõbusaid 
üliõpilasi. Vaevalt, et see aeg kaugel on, mil 
tudengid EBSi valides toovad ühe põhjusena 
välja ka selle, et siin on võimalus teha kaasa 
tunnustatud üliõpilaslehes.

The vaiues of EBS
During the past few months, as EBS has been re-mapping
and clarifying its strategic long term objectives, a study has 
been conducted to get an idea of the values that both the 
faculty and students of EBS have.

Among the various things asked were both the 
attitude and priorities of the EBS community People also 
had the opportunity to point out things they thought needed 
improving. Many thought that EBS is flexible but the faculty 
lacks ambition while the international side is developing 
nicely but still has room for improvement.

The faculty and students also had the opportunity 
to describe EBS as a person, resulting is some quite 
interesting answers that were quite positive. It seems that 
EBS would be a rather nice young and ambitious person.

Student Government 2002/2003

At the end of October a new student government was 
elected on the basis of a wide ranging and thorough 
campaign platform that held clear objectives for the student 
government and student activities in general.

Seven moths later Anto Liivat, the president of 
student government, takes stock of the various goals set at 
the beginning of his term, looking back at the changes in the 
organization of student activities, cooperation with school 
management and relations with other universities among 
others.

60 minutes with Tiit Made
The CBS program "60 minutes" is popular all over the world 
and Estonia is no different. What changes, however, is the 
anchor of the show. In Estonia that person happens to be Tiit 
Made, an EBS professor.

In an interview with one of our newest reporters the 
man shears with out readers his opinions on international 
politics, books, ties and even students through out the ages.

Tudengiieht - a took back
The EBS student newspaper has climbed out of the grave 
and during the past year has assembled a brand new team of 
eager journalists to keep the tradition going. Among other 
things many controversial issues have been covered with in- 
depth reports on some of the more pressing points of 
university life. As the year draws to a close, the whole team 
would like to Thank You for reading.

The next issue will be out in September
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Ajuimpuissidest
Mihkel Mikrofon
mkikrofon@ebs.ee

Mui on rõõm taas kord arvuti 
taga istuda ning oma muresid ja 
probleeme Tudengilehe luge
jatega jagada. Oma eelmises 
kolumnis kihutasin sellest, et 
EBSi arvutiklassides võib 
mingeid paralleele Shanghai 
tipptunnil liikuvate linna- 
rongidega tõmmata, sest enamus 
istekohti on hõivatud meie 
hiinlastest kolleegide poolt. Paar 
päeva tagasi, kui seadsin oma 
sammud taas kord "rongi" poole, 
sain meeldiva üllatuse osaliseks. 
Nimelt, oli keegi minu "kergelt" 
iroonilisi soovitusi probleemi 
lahendamiseks kuulda võtnud ja 
üles pannud sildid, kus on kiijas 
eelmise kolumni lugejatele 
vägagi tuttavad sõnad.

Minupoolsed kiitused sellele 
ettevõtlikule inimesele, kellel oli 
piisavalt julgust ja huumorimeelt 
need sildid üles panna. Nüüd 
jääme ootama E B S i M a d i s  
Habakuke kinnitust pileti- 
automaatide tellimusele, mis 
peaks ülerahvastatuse probleemi 
lõplikult lahendama.

Mis siin suitseb?
Aitab aga vanade teemade 
"nämmutamisest" (selle sõna 
päritolu  jääb mulle vee l 
müsteeriumiks, kuid samas on 
enamus inimeste käitumis
tavasid ja ütlemisi kurioosumite 
valdkonnast) ning liigume edasi 
kuumemale teemale, mis lausa 
suitseb! Tervislikemate komme
tega lugeja võib-olla taipab, kuhu 
minu iroonilised mõttelõigud 
suunavad. Selle kolumni kriitika 
on suunatud 99% nikotiini- 
sõltlastest suitsetajatele ja 
nendele, kes üritavad enda 
väärastunud enesehinnangut 
selle mõttetu kombega korri
geerida.

Enne, kui ma aga ühe magusa 
tüki suitsetajate närvidest ära 
hammustan, panen siia mõned 
selgitavad kommentaarid, mis 
ehk päästavad mind mõne 
potentsiaalse "õnnetuse" eest. 
Praktika on näidanud, et enne 
mõtle ja siis kirjuta, kuigi ma 
sellest eriti kinni ei pea.

Esiteks, selle kolumniga ei 
ürita ma kellelegi selgeks teha, et 
suitsetamine on halb. Seda teab 
vast igaüks, kes lugeda oskab.

Teiseks, ma ei vihka suitse
tajaid. Mõned minu parimad 
sõbrad popsutavad päris mitu 
pakki nikotiinipulgakesi päevas.

Kolmandaks, minu pilt selle 
kolumni servas ei vihja sellele, et 
ma olen mingi suitsetaja. 
Rõhutan, et selles kolumnis ma ei 
poolda tubakat ja nikotiini 
sisaldavate meelemürkide suitse
tamist. Peale nende saab veel 
muidki taimi suitsetada, mida 
siinsed kommentaarid üldjuhul 
ei puuduta.

Magus tükk suitsetajate 
närvidest
Mui on jäänud mulje, et 
inimesed, kes EBSi ümbrus

konnas suitsetavad on tõsise 
nägemispuudega või neid vaevab 
mingi muu haigus, mis takistab 
ajus elektriimpulsside liikumist. 
Miskipärast ükski neist ei näe 
neid suuri ilusaid silte, mis mulle 
küll iga kord, kui ma suitsetajate 
kam bast m öödun, s ilm a 
torkavad. Võib-olla on see hoopis 
paks suits nende sigarettides, mis 
vaijab nende vaatepilti ja ei 
võimalda näha neid suuri silte, 
kus on kujutatud põlevat 
sigaretti ning sellele paks punane 
nool peale tõmmatud. Võtke 
teadmiseks suitsetajad, et see 
tä h en d a b  "S I IN  M I T T E  
SUITSETADA!" Ma veel mingil 
määral suudan mõista, miks EBS 
Gümnaasiumi "jõmpsikad" seäl 
suitsetamas käivad.

Nemad alles arenevad ning 
üritavad lootusetult suits näpus 
näidata, et nad on "lahedad." 
Paraku iga kaine mõistusega 
inimene näeb selles vaid lapsikut 
üritust vanemana välja paista 
ning "asjaliku" muljet jätta. Ehk 
mõnele tuleb veel aru pähe, sest 
kõik me lõpuks kasvame suure
maks, kuigi noorele aktiivsele 
su itseta ja le  võ ib  ka see 
"väikeseks" problemiks osutuda.

Mitte suitsetada tähendab 
MITTE SUITSETADA!
Vaatamata kõigile eelnevale ei 
saa ma ikkagi aru, miks ei suuda 
suitsetajad neid silte näha! Iga 
kord kui olen sunnitud läbima 
seda suitsetajate parve, mis 
seisab parkla ees, tekib mül 
iiveldus. Isegi kooli juhtkond ei 
saa vist sellest aru, et kui mõni 
"jõmpsikas" või täiskasvanu 
suitsetab EBSi peaukse juures 
"MITTE SUITSETADA' sildi alla, 
siis see jätab suhteliselt absurdse 
mulje kõrgkoolist kui sellisest! 
Mis mõte on kooli nn. sise
eeskirjadel, kui nendest kinni ei 
peeta. Viskame need siis kohe 
prügikasti ja põleva suitsukoni 
nende peale!
Loodan, et minu suitsetavad 
lugejad ei võta selle kolumni 
irooniat ja kriitikat liiga tõsiselt 
ning ei liitu "Mihkli vihkajate 
klubiga." Selle kolumni eesmärk 
on loodetavasti kiirendada mõne 
nikotiinisÕltlase ajuimpulsse, 
m itte teda solvata. Kõik 
ähvardused, vihapursked ja 
omapoolsed selgitused palun 
saata aadressil mikrofon@ebs.ee

Väüstektorite monotoog 
EBSis

Helen Bogdanov
helen.bogdanov@ebs.ee

Ajavahemikul 24 aprill 8 
mai leidis EBSis aset terve 
s e e r i a  v ä l i s l e k t o r i t e  
l o e n g u i d  e r i n e v a t e l  
a j a k o h a s t e l  t e e made l .  
Loengutele registreerinuid 
oli piisavalt, et keskmist 
loenguruumi täita, kui välja 
a r v a t a  e r a l d i  
mõtlemisainet pakkuv Prof. 
H e r t t u a i n e n i  l o e n g  
m u l t i k u l t u u r i l i s e  
kompetentsuse koolitusest, 
kuhu ei registreerinud end 
ükski hingeline.

Kas põhjuseks huvi nappus 
või tõepoolest ebasobiv aeg? Kui 
asjade edasist arengut jälgida, 
paistab, et suurem osa tudengeid 
ei suhtu avalikesse loengutesse 
sellise huvi või tõsidusega, kuna 
ei leia piisavalt motiive ja 
v õ im a lu s i om a a ja k a va  
ümberkorraldamiseks. Võibolla 
aitaks see, kui lo en gu t 
tutvustavas tekstis peituks selge 
vastus küsimusele "m illist 
konkreetset kasu ma sellest 
saan? Mis on nii oluline, 
asendamaks näiteks tavaloengut 
aegade kattum ise puhul 
avalikuga?"

Austatud lektor ja  tühjad 
toolid
Paljudest registreerunutest 
jõudis lubatud infot loengusse 
vastu võtma vaid piinlikult väike 
osa. Herttuaineni loengut peaks 
seega üliõnnestunuks pidama, 
kuna üllatuseks oli kohal 
vähemalt kolm kuulajat.

Enimlevinud põhjuseks oli 
siiski halb ajastatus ja auditoorse 
töö lõpu lähedusest tingitud 
võimetus ajakava kohandada. Ka 
tavapärasest aktiivsemad avalike 
loengute külastajad, Erasmus 
tudengid, olid seekord Peterburis 
õppereisil.

Pean tunnistama, et ise ma 
end loengutele ei registreerinud, 
osates ette arvestada ajapuudust

ning kokkuvõttes lähtuma nende 
väheste arvamusest, kes siiski 
loengutesse jõudsid. Kuulatutest 
eelistatumaiks peeti loenguid 
r e k l a a m i  j a  t u r un d us e  
valdkonnas ja nii on see olnud 
EBSis läbi aegade, kuigi ka Prof. 
Vogeli loengu vastu 21. sajandi 
maailmakorrast oli peaaegu 
samaväärselt huvi.

Kriitikat lektorite suunas
Nagu arvata võib, oli ka seekord 
neid, kes jäid rahule, kui ka neid, 
kes veidi kriitilisemat suhtumist 
väljendasid. Näiteks Prof. 
Scharnbacheri loengus kaetud 
teemad ei ühtinud päris täpselt 
lubatutega.

Selle asemel, et rääkida toote 
lansseeringust Saksamaa turul 
n i n g  j ä r g n e v a t e s t  
operatsioonidest, kajastas ta 
väidetavalt põhjalikumalt Saksa 
haridussüsteemi ja muud, vaid 
teemaga kaudselt seonduvat 
teavet, mis ei välista muidugi 
huvi tekkimist kuulajais.

Prof. Ryhaneni loengud 
marketingist olid küll vastavuses 
lubatuga, kuid lektor ise ei olnud 
oma ülesande kõrgusel seda nii

lingvistiliselt (loe: nõrk inglise 
keele oskus) kui ka konkreetses 
t e e m a a r e n d u s e s .  N i i  
p a lju h õ lm ava  va ldkonna 
käsitlemisel võis põhjus olla 
m u i d u g i  j ä r j e k o r d s e l t  
ajanappuses. Lisaväärtust andsid 
aga huvitavad v ideod  ja 
ülesanded, mis suutsid kuulajaid 
haarata ja ammutatud teadmisi 
süstematiseerida.

M a r k e t i n g  v õ i d u t s e b  
tühjuses
Huvi loengute vastu on kõige 
suurem marketingi vallas. 
V ä l is le k to r e id  p ee ta k se  
millegipärast rahvusvaheliselt 
paremini orienteerituks kui 
kohalikke ning seetõttu ka 
g l o b a a l s e t e  u u e n d u s t e  
kajastamisel pädevamaks.

S a m u t i  v õ i k s  
külalisettekandeid paremini 
planeerida vähemalt päevaõppe 
loengute tippajale ei tohiks need 
jääda. Nii ehk välistataks 
kõnepidaja häbiväärsesse 
olukorda sattumine, kus ta peab 
sisuliselt iseendale rääkima ja 
EBS maksab tühja ruumi 
harimise eest.

Vaid üks mitmest: Prof. Scharnbacher loeng marketingist ja 
toote turule toomisest oli oodatust mitmekesisem.

Õppemaks tõuseb sügisest
Marju Mikkov
marju.mikkov@ebs.ee

EBSi  tudengite suureks 
m eelehärm iks kavatseb  
EBS tulevast semestrist 
(sügissemester 2003) oma 
pakutavate teenuste hindu 
tõsta.

Nii tulebki tudengitel, kes 
sügisest oma õpinguid siin 
a lu stavad  v õ i jä tk a va d , 
bakalaureuse programmi eest 
välja käia 21400 krooni ning 
magistrantidel ligi 30000 krooni 
semestris. Ka õhtustel ja 
kaugõppe tudengitel tuleb 
tulevast sügisest oma hariduse 
eest tavalisest rohkem maksta.

Prorektor Tõnu Küttmaa 
sõnul on hinnatõus tingitud

m i t m e t e s t  f a k t o r i t e s t ,  
peamisteks nendest pidas 
õppekulude suurenemist ühe 
tudengi kohta (see on omakorda 
t i n g i t u d  k õ r g e m a s t  
spetsialiseeritusest, ka on 
magistriõppe gruppide suurust 
vähendatud 35 inimeseni) ning 
kõrgema kvalifikatsiooniga 
õppejõudude liitumist EBSi 
personaliga. Et EBS on võtnud 
endale suuna saada EFMD 
akrediteering, tuleb suurendada 
oluliselt välisõppejõudude ja 
doktorikraadiga õppejõudude 
osatähtsust. Ka õppejõudude 
teadu slik e  uurim ustööde 
laienemine on hinnatõusule 
kaasa aidanud, peale väljast 
poolt saadud toetusrahadele 
finantseerib neid suuresti ka 
EBSi akadeemilise kapitali

arengufond.

Kvaliteet maksab
Loomulikult ei ole õppemaksu 
tõus ühelegi tudengile kunagi 
meelt mööda, ent sellega tuleb 
lihtsalt leppida kui paratamatu 
osana arengust ning vaadata asja 
positiivse külje pealt nimelt, mis 
selle eest vastu saab.

2003/2004 õppeaastast 
kehtestatavate õppemaksude 
k oh ta  saab t ä i e n d a v a t  
informatsiooni õppeosakonnast 
ja raamatupidamisest, kus 
asuvad ka viidatud käskkirja 
koopiad. Samuti on uued hinnad 
üleval ka EBSi koduleheküljel, 
k u s t  s a a b  k a s u l i k k u  
informatsiooni stipendiumite ja 
õppelaenude kohta.

mailto:mkikrofon@ebs.ee
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Raha eest ikka kõike ei saa
Geily Marmor
geily.marmor@ebs.ee

Tahad teada, miks näevad 
õppejõud EBSi mehena, kel 
on  v e i d i  n a i s e l i k k e  
o m a d u s i ,  j a  miks  ei  
väärtusta  tööta jad  ü li
õpilastes kõrget enese
hinnangut, otsekohesust ja  
hoolivust ning mis on siis 
õiet i  täh tis  t udeng i t e  
arvates?

Üleülikoolilise küsitluse, millest 
võttis osa 346 tudengit ja 79 EBSi 
töötajat, tulemused on teatavaks 
saanud.

Küsitluse tulemustest selgus, 
et õppejõudude arvates on EBS 
kolmekümnendates meeste
rahvas, karjäärihimuline ja 
edasipüüdlik, alati hõivatud. 
Oma unistustes on ta rahvus
vaheline mees, keda tulevik teeb 
natuke murelikuks. Uusi 
väljakutseid ega muutusi ta ei 
karda - teab, et tuleb ennast 
pidevalt täiendada.

Ta peab lugu heast veinist ja 
armastab aeg-ajalt autoga 
kiiruskatseid teha, tema väline 
imago peab aga "viimase peäl" 
olema. Kuigi ta arvab, et laitmatu 
füüsiline vorm hoiab vaimu 
teravana, on ta veidi laisk, sest 
eelnev edu on teinud ta lohakaks. 
Tegelikult ta teab, et tal on ka 
mõned naiselikud nõrkused, 
kuid ta ei viitsi nendega tegeleda.

Ta hindab edukust, mida on 
võimalik saavutada, kui baasiks 
on hea haridus ja piisavalt 
pealehakkamist. Mõni tutvus ei 
tee samuti paha. Siiski ei ole ta 
päris kindel, mismoodi edu 
saavutada ja ei tea, mis see edu 
täpselt on. Mõnikord ei märka ta 
aga taustsüsteemi, mis tema 
valikuid peaks suunama. Kohati 
on ta liiga küünilis-materia- 
listliku maailmavaatega. Oma 
lastele ta aga niisama raha ei 
anna,  kõik peab o l ema 
põhjendatud.

Kes on EBS tudengite  
arvates ?

Tudengite arvamused olid 
seinast seina, kuid vähesed 
arvasid, et EBS puhul on tegu 
pensionäriga. Pigem arvati, et 
EBSi puhul on tegu 25-35 aastase 
eduka mehega, kes kuulub oma 
eriala professionaalide hulka, 
ronib pidevalt karjääriredelil 
ülespoole ning hindab mater
iaalset kindlustatust. Hindab 
teadmisi, on globaalse mõtle
misega ,  suudab ki i rest i  
kohaneda kaasaja trendidega ja 
luua väärtust tööjõuturule, kuid 
oma kõrge enesehinnangu tõttu 
on tal raske oma puuduseid 
märgata. Tegu on inimesega, kes 
annab eksinutele võimaluse, 
kuid nii, et see oleks õppetunniks 
raha eest ikka kõike ei saa.

Oli ka neid, kes arvasid, et 
tegu oleks tõenäoliselt moodsa 
p intsaklipslasega, kes on 
pidevalt aktsioonis, sebides ringi 
mapp kaenla all. Päris nagaman 
enam ei ole aga vahel lööb laps 
temas välja tema siseelu võib

vahest päris vastuoluline olla. 
Maine on talle esmatähtis.

Leidus ka märksa kriitilise
maid arvamusi, mis soovitasid 
EBS il ennast kokku võtta ja 
rohkem enda imetlemise asemel 
probleemidega tegeleda. Sellele 
vaatamata nägid tudengid EBSis 
üpris positiivset tegelast, kelle 
sõprusest ära ei ütleks.

E e s m ä r g i k s
rahvusvahelistumine

Kolmandiku vastanute arvates 
on EBSi peamine eesmärk 
rahvusvahelistumine. Järgnevad 
tihedalt juhtimis-, majandus- 
ning ärialane haridus, kvaliteet 
ja parendamine ehk EBSil pole 
mõtteski niisama seisma jääda. 
Küsiti ka, mis segab üliõpilasi 
oma eesmärkide täitmisel. 
Vastustest olid kõige popu
laarsemad ajapuudus, koormus 
koolis ja tööl, samuti õppe
jõudude ebapiisav kvaliteet. 
Töötajate pingerida segavatest 
faktoritest algas strateegia ja 
juhtimisega, samuti mainiti 
vähest motivatsiooni ja nõrka 
töötasu. 10% õppejõudust arvab, 
et probleemiks on üliõpilaste 
kvaliteet.

EBSi põhikonkurentideks 
peeti nii Tartu kui ka Tehnika
ülikooli. Kusjuures siin läksid 
eestlaste ja rahvus-vaheliste 
üliõpilaste arvamused lahku. Kui 
vaid 6% eestlaste arvates oli EBSi 
põhikonkurent London Business 
School, siis rahvusvaheliste 
üliõpilaste arvates oli see 
protsent 14.

Paindlikkus ja  kvaliteet

Pea võrdsete protsentidega (40% 
ja 39% vastavalt) arvasid 
õppejõud, et EBS eristub teistest 
ülikoolidest paindlikkuse ja 
õppejõudude kvaliteedi poolest. 
Samas kui 30% õppejõududest 
pidas peamiseks eristuvuseks 
praktilisust õppetöös.

Üliõpilaste eristusrida oli 
mõnevõrra huvitavam suure 
erinevuse tõttu eesti ja rahvus
vaheliste üliõpilaste arvamustes. 
Kui 50% eestlastest hindas 
kõrgelt õppejõudude kvaliteeti, 
siis mitte-eestlaste puhul ulatus 
number vaid 12%ni. Esitlusel 
pakuti vahe tõlgendamiseks välja 
võimalus, et õppejõud ei oska 
piisavalt hästi inglise keelt.

Mida aga rahvusvahelised 
üliõpilased tähtsaks peavad on 
ärikeeleõpe, mis oma 53%-ga 
ületas kahekordselt eestlaste 
vastava eelistuse. Kolm korda 
tähtsamaks võrreldes eestlastega 
pidasid rahvusvahe l i sed  
tudengid topeltdiplomi saamise 
võimalust EBSi eristumisel 
teistest ülikoolidest.

EBSi tööta jate l vähene  
katjäärihimu

Kui vaadati tulemusi EBSi töötaja 
omaduste kohta, siis siin läksid 
lahku töötajate ja tudengite 
arvamused. Kui 57% töötajatest 
arvas, et EBSi töötaja peab olema 
nõudlik nii enda kui teiste suhtes,

siis 63% Eesti tudengitest 
väärtustasid õppejõus hoolivust, 
samas kui 63% rahvusvahelistest 
tudengid väärtustas initsiatiivi- 
kust.

Teiseks jäid õppejõudude 
arvates teadmishimulisus ja 
positiivsus. Kui näiteks EBSi 
töötajad ise ei hinnanud 
karjäärihimu (see jäi 2%-ga 
viimaseks), siis tudengite ning 
eelkõige rahvusvaheliste tuden
gite arvates, peaks karjääri- 
himulised olema vähemalt 29% 
töötajatest.

Tudengite ja töötajate 
ettekujutus heast õppejõust ja 
heast töötajast erinesid paljuski. 
Kui töötaja väärtustab jätkuvalt 
nõudlikkust, siis ajad on edasi 
arenenud ja tudengite vajadused 
samuti. Nimelt vajab tänapäeva 
tudeng EBSi töötajalt rohkem 
mõistmist - kedagi, kes teda 
toetaks ja head nõu annaks, kes 
teda ära kuulaks ja talle rohkem 
eneseusaldust sisendaks. Toimub 
"läänestumine", kus tudengi

üheks suurimaks vajaduseks on 
võrdväärsus.

T u d e n g i d  e i  h i n d a  
initsiatiivi

Mida arvab aga EBSi töötaja 
kõrgest enesehinnangust? Kui 
EBSi tudeng on valmis igale 
poole oma kõrge enese
hinnanguga ronima, siis töötajad 
ei väärtusta seda sugugi nii 
kõrgelt. Oma 6%-ga on kõrge 
e n e s e h i n n a n g  t ö ö t a j a t e  
arvamustes koos otsekohesuse ja 
hoolivusega viimasel kohal.

Mida õppejõud aga hindavad, 
on teadmiste väärtustamine, mis 
ka 80% eestlaste puhul on tähtis, 
samas kui seda arvamust jagas 
ainult 12% rahvusvahelistest 
tudengitest. Õppejõud hindavad 
kõrgelt ka positiivsust ja 
initsiatiivikust, mis aga üli
õpilaste jaoks sugugi nii tähtsad 
ei olnud. Sellest, et üliõpilased 
eriti initsiatiivikust ei hinda on 
muidugi kahju, sest üks väärtus

likemaid omadusi, mis aitab 
tavalisest inimesest teha eduka 
inimese, ongi initsiatiivikus.

Mis saab edasi?

"Kui kõige kiirem aeg, ehk 
lõpetamine mööda saab, kogu
neb töörühm, kes küsitlusest 
saadud algandmete põhjal 
kaardistab olemasolevad EBSi 
põhiväärtused ja kiijeldab ära 
need põhiväärtused, millele me 
soovime tugineda. Keegi pole ju 
kunagi nii hea kui tahaks ja ka 
EBSi kirjeldustest selgus, et nii 
õppejõudude kui ka üliõpilaste 
arvates on EBS õppimis- ja 
arenemisvõimeline. Seejärel 
paneme paika tegevuskava, mida 
peame organisatsioonis tegema, 
et meie olemasolev ja soovitu 
võ imal i kul t  pal ju kokku 
langeksid. Oleme lubanud 
oktoobriks sellega valmis saada," 
ütles avalike suhete juht Tiiu 
Allikmäe.

SnapShot

Ad H on orem : Mai esimesel nädalal korraldas "majanduse -ja 
irooniaõppetool" jäijekordse avaliku loengu. Seekord võttis sõna Hasso 
Krull ja teemaks üks enigmaatilisemaid 19. sajandi filosoofe Friedrich 
Nietzsche
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ÖHõpHasesinduse strateegiagrupi 
seminar NeNjärve!

Anto Liivat
Üliõpilasesinduse esimees

9 . - 1 1 .  m a i n i  t o i m u s  
Nelijärve puhkekeskuses 
Ü l i õ p i l a s e s i n d u s e  10-  
liikmelise strateegiagrupi 
esimene seminar „Kuidas 
me suudaksime täna välja 
mõelda asju, mille peale me 
homme ei naeraks ja  mille 
pärast meie konkurendid 
kadedusest nutaksid?"

Üliõpilasesindus on jõudnud 
arengufaasi ,  kus edukaks 
tegutsemiseks esmavajalik 
vundament loodud. Nagu maja, 
nii tuleb ka organisatsiooni 
ehitamise juures sel puhul endalt 
küsida Arufdas? ja ku/iu? edasi.

St rateeg ia  koostamise  
alustamine tähendas meie jaoks 
organisatsiooni olemuse ja 
liikumissuuna määratlemist, 
missiooni ,  v i s iooni  ning 
põhiväärtuste sõnastamist. 
K õ r v u t a s i m e  s i s e m i s e d  
t u g e v u s e d  j a  nõ rkused  
väliskeskkonna võimaluste ja 
ohtudega ning püüdsime meid 
lähi tulevikus tõenäol isel t  
mõjutavaid trende arvesse võttes 
kujundada l äb i l öög i -  ja 
kaitsestrateegiad.

Nelijärve tulemuslikus
Ül iõpi laste  es indusorgan 
juhtkonna koostööpartnerina 
vajab selget, kõigi osapoolte 
(tudengid, õppejõud, kooli 
juhtkond) koostöös sündinud ja 
toetuse pälvinud nägemust 
kellele, milleks ja m illist 
üliõpilasesindust EBS vajab. 
Tänaseks on seminari tule
musena valminud projekt, mis 
sisaldab s t r a t e eg i ag rup i  
ettepanekuid Üliõpilasesinduse 
missiooni ja visiooni kohta ning 
ideid vastamaks küsimusele 
„Mida võiks/peaks üliõpilas
esindus missiooni täitmiseks ja 
v i s i o o n i  s a a v u t a m i se ks  
tegema?".

Nelijärvel toimunud ürituse 
eesmärk  o l i g i  koos tada  
Üliõpilasesinduse strateegia 
esimene projekt, mida saaks 
kasutada alusmaterjal ina 
edasiseks aruteluks. Suvekuudel 
toimub veel kaks laiendatud 
strateegiagrupi kohtumist, kuhu 
on oodatud osalema kõik, kes 
v a l m i s  v õ t m a  v a e v a k s  
strateegiaarendust omapoolsete 
näpunäidete ja kommen
taaridega toetada.

Võimalus igale ühele
Lisaks ühise laua taga istumisele,

"Strateegilised" tudengid: Pikaajalise strateegia kondikava käisid üliõpilasesindusele Nelijärvel 
kokku panemas vähesed õnnelikud aktivistid (vasakult: Kristina, Priit, Rait, Märt, Karen, Sten, Jüri, 
Oliver, Kellija väsinud juht Anto)

pakkus Nel i järve seminar 
osalejaile võimaluse vabamas 
õhkkonnas omavahel paremini 
tuttvaks saada.  Edukal t  
koostoimiva meeskonna ja 
e m o t s i o n a a l s e l t  s i dusa  
organisatsiooni loomiseks on 
ühised väljasõidud vähemalt 
niisama olulised kui igaühe

võimalus mistahes mõtte, 
ettepaneku või murega 205 
ruumi uksest sisse astuda. 
Strateegiaseminari külastas ka 
Tartu Ülikooli üliõpilasesinduse 
vastval i tud esimees Lauri 
Paeveer.

Üliõpilasesinduse liikmetele 
saadetakse strateegiaseminari

materjalid kommenteerimiseks 
e-kiijaga; kõik teised, kel asja 
vastu huvi, on teretulnud oma 
soovist teada andma aadressil: 
ov@ebs.ee

Üiiõpitasesindus 2002 sügis- ja 2003 
kevadsemestri!

Anto Liivat
Üliõpilasesinduse esimees

Üliõpilasesinduse esimees 
Anto Liivat võtab kokku 
m ö ö d u v a  õ p p e a a s t a  
tegemised ning selgitab  
ü liõp ila ses in d u se  ro lli, 
tähtsust ning saavutsi.

Tudengkond on ühtaegu nii 
ülikooli sihtgrupp, identiteedi 
kandja kui ka juhtkonna 
koostööpartner ja tagasi- 
sidevahend hariduse kvaliteedi 
hindamisel. Tugevat ülikooli 
iseloomustab tugev üliõpilas
esindus.  Organisats i ooni  
tegevuse tulemuslikkust saab 
eelkõige hinnata tegude järgi, 
teostamata ideed on unistused, 
elluviidud aga saavutused.

Eelmise aasta oktoobri lõpus 
valis kursusevanematest koosnev 
Üliõpilasesindus kandidaatide 
valimisplatvorme võrreldes uue 
Omavalitsuse (Üliõpilasesinduse 
juhatus). Tollases motivatsiooni- 
kiijelduses esitasin kuus unistust, 
m ida  ü l i õ p i l a s e s i n d u s e  
arendamisel ennekõike oluliseks 
pidasin, ja millest aastase 
ametiaja lõpuks pidid saama 
saavutused.

Tahaksin enne suve algust, 
mis üliõpilasesinduse jaoks on 
eelkõige uute mõtete kogumise 
ja strateegia koostamise aeg,

peatuda põgusalt peatselt 
mööduva kooliaasta tegemistel.

Koos suudetakse rohkem

"Olen alati imetlenud oskust 
hammustada suurem tükk, kui 
on võimalik närida, ja siis seda 
närida," ütles kord Hollywoodi 
vanameister William DeMille. 
Üliõpilasesindus on muutunud 
kõigi üliõpilaste omaalgatuslike 
tegevuste (Tudengileht, raadio
saade „Tudengiminutid", jalg- ja 
korvpallimeeskond, Karjääri- 
k e s k u s ,  K a m m e r k o o r ,  
Rahvusvaheline tudengiklubi) 
koondajaks, ühendades need 
Üliõpilasesinduse struktuuri
üksustena süsteemseks tervi
kuks.

Kui OmavaZitsus tahab olla 
üZiõpiZaŝ conna tugev juhtorgan, 
Üliõpilasesinduse juhatusena 
täidesaatva võimu kandja, siis 
peab ta suutma koordineerida 
/cõiki üliõpilastegevuse vald
kondi ülikoolis.

Tegijad teevad

Aktiivsed ja teotahtel ised 
üliõpilased on aasta jooksul 
silma paistnud märkimisväärsete 
edusammudega. EBS Team 
jalgpallurid võitsid veebruaris 
Eesti üliõpilaste IV saalijalgpalli 
meistrivõistlustel hõbemedali,

korvpallurid alustavad II liiga 
võidu ja üleminekuturniiril 
eduka esinemise järel uut 
hooaega I liigas.

Karjäärikeskus on täitnud 
sügisel püstitatud ürituste 
plaani, loonud infrastruktuuri 
ning veebikeskkonna arendami
se näol eeldused organisatsiooni 
jätkusuutlikuks arenguks ja 
saanud oluliseks koostöö
partneriks nii kooli juhtkonnale 
kui ka Omavalitsusele.

Tudengilehe tubli ja võimeka 
meeskonnaga on ühinenud uusi 
liikmeid, leht ise aga pälvinud nii 
sisu kui ka vormi poolest 
tunnustust teiste ülikoolide 
üliõpilasliidrite poolt.

Kammerkoor käis aprillis 
külas Turun Kaupakorkeankoulu 
sõpruskooril Cantus Mercurialis 
ja sõidab augustis kontserttuurile 
Austriasse, laiendades nii EBS 
rahvusvahel ist  haaret ka 
tudengi te omaalgatusl iku 
tegevuse vallas.

Aasta alguses l oodud 
Rahvusvahelise tudengiklubi 
tegevuse tulemuslikkust näi
tavad eesti ja ERASMUS 
programmi tudengite ühis
üritused.

Raadiosaade „Tudengi -  
minutid" on näidanud end 
arenemisvõimelise ja meekonna 
täiendkoolitust väärtustava 
ettevõtmisena.

Mitte "kas" vaid "kuidas"

O m a v a l i t s u s  a l u s t a s  
organisatsiooni toimimiseks ja 
valimisplatvormis kirjeldatud 
lubatuste täitmiseks eluliselt 
va j a l iku  i n f ras t ruktuur i  
loomisega - ruumist 205 sai 
tudengikeskus, kus väljastatakse 
ISIC kaarte ja jagatakse 
operatiivset infot, samas töötav 
Karjäärikeskus saab vajadusel 
Omavalitsusega nõu pidada ning 
mõtteid jagada.

Kooli juhtkond on toetanud 
Üliõpilasesinduse arengut ja 
suhtunud Omavalitsuse edu
sammudesse poolehoiuga. Meie 
kohtumiste teemaks ei ole enam 
Üliõpilasesinduse olemasolu või 
selle põhjendatus, vaid pigem 
tegevuskava loomine ühiste 
eesmärkide saavutamiseks. 
Tundub, et mõistame üliõpilas
esinduse rolli tähtsust ja 
mitmepoolse koostöö vajalikkust 
EBSi viimisel Kesk- ja Ida- 
Euroopa paremate ärikoolide 
hulka.

Ilma tudengita ei saa

Omavalitsus laiendas ametisse 
astudes nii Üliõpilasesinduse 
vaate- kui ka tegevusvälja, mis 
t ingis  va jaduse  kaasata 
organisatsiooni igapäevatöösse 
senisest enam tudengeid.

Inimesed tulevad kokku, kui 
tajuvad idee potentsiaali, ja kui 
on loodud vajalikud tingimused 
ning koht, kuhu tulla.

Omavalitsuse ümber koondu
nud mitmed aktiivseid ja 
teotahtelised tudengeid on meid 
palju aidanud ning kahtlemata 
ka Üliõpilasesinduse jätku
suutlikkuse tähtsaim tagatis.

Vaatame kaugele

Välisuhtluses oleme tugevdanud 
sidemeid eelkõige Tartu Ülikooli 
ja Akadeemia Nord üliõpilas- 
esindustega, ning jõudnud 
Üliõpilaskondade Liidus arene
vate, tegusate üliõpilasesinduste 
hulka. 12. aprillil oli EBS 
Üliõpilaskondade Liidu volikogu 
koosoleku toimumispaigaks.

Esimesed sammud on tehtud 
ka rahvusvahelise koostöö 
a l u s t a m i s e k s  T u r u n  
Kaupakorkeankoulu ja RICEBA 
üliõpilasesindustega. H ilis
kevadel ja suvel osalevad 
Omavalitsuse liikmed semi
naridel Poolas, Hispaanias, 
Taanis, Rumeenias ning Austrias.

Tänan Teid kõiki, kes olete 
abi, toetuse ja  heade  
mõtetega aidanud kaasa 
üliõpilasesinduse edule.
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# # Väike, aga tubti!" öetdakse 
Tudengitehe kohta

Jüri Saar
jyri.saar@ebs.ee

Nii nagu areneb EBS Grupp, 
arenevad ka temaga seotud 
allüksused. Mõned neist on 
s u u r e m a d  j a  a s u v a d  
väljaspool Eestit. Teised on 
aga väiksemad ning asuvad 
kusk il te ise l k o rru se l, 
m õ n e s  r u u m i s ,  k u s  
parajasti keegi loenguid ei 
pea.

Aastaid tagasi alguse saanud 
väljaanne, mis esialgu ei 
kandnud üldse Tudengilehe nime 
on aastate jooksul hoogu võtnud 
- astunud kaks kiiret sammu 
edasi, et siis kahelda ja võtta 
ettevaatlikult üks mõtisklev 
samm tagasi, kuid mitte enam.

V i i m a s e d  s u u r e m a d  
muudatused algatas eelmine 
Tudengilehe peatoimetaja, Anne 
Oja, kelleta Tudengileht ei saaks 
praegu olla see, mis ta on. EBSi 
ajalehest on saanud sisukam kui 
kunagi varem ja esikaanel 
mänglevad värvid pakuvad 
märgatavalt rohkem silmarõõmu 
kõigile lugejaile.

Tudengileht on traditsioon

Selle aasta jooksul on olnud 
minul au vedada Tudengilehte ja 
seda tegelikult ühel lihtsal 
põhjusel: keegi teine ei olnud 
nõus seda tegema. Kuigi 
ajakiijanikud on meil alati tublid 
olnud, kaasneb peatoimetaja 
tööga vastutus, mida keegi siiski 
kanda ei soovinud ning veel 
õppeaasta alguses ähvardas 
Tudengilehte hääbumine, vaikne 
varjusurm. Traditsioonidel ei 
tohi aga lasta hääbuda ega surra.

Otsustasin ühendust võtta 
kõigi endiste kiijutajatega, kes 
olid veel valmis edasi kirjutama 
n in g  l äb i  K a r j ä ä r i -  j a  
nõustamiskeskuse kuulutasime, 
et Tudengileht otsib enda 
meeskonda uusi l i ikmeid. 
Üleskutsele reageerisid küll 
v ä h e s e d ,  k u i d  s e d a  
motiveeritumad. Need olid 
inimesed, kes olid valmis 
k i r j u t a m a ,  p i l d i s t a m a ,  
parandama ja aitama. Aitäh neile 
kõigile - te teate, kes te olete.

Hea, parem ja  üks messile

Koos pandi paika selle õppeaasta

Tudengilehe tegijad: Õppeaasta lõpus tehtud pildil on koos üks suuremaid Tudengilehe kollektiive läbi aegade (vasakult: Rain, Geily; Helen, 
Peeter, Eilike, Kadri, Jüri, Maarit, Maarika, Marju, Kellijajaan)

esimene number, mis oli õhem 
kui järgmised kaks, kuid näitas 
suurepäraselt, et ajalehte 
suudetakse välja anda ja sisse 
tuua isegi uuendusi nagu 
Chinese Page. Esimene tagasiside 
- see vähene, mis meieni jõudis - 
oli positiivne ja koos otsustati 
teha järgmisest numbrist veelgi 
parem.

Kahtlemata näitas järgmine 
number meie ülikooli juhtkonna 
küpsust ja organisatsiooni 
t u g e v u s t  t e r v i k u n a .  
Tudengilehes ilmus EBSi suhtes 
üpriski kriitiline artiklite seeria, 
kus EBSi personal suutis 
tunnistada tehtud vigu ning 
demonstreerida võimet vigadest 
õppida. Uuendustena läksid aga 
käiku Snapshotid, mis kajastavad 
huvitavaid külalisi ja momente 
ning esimest korda sai sõna 
Mihkel Mikrofon.

Teise numbriga paralleelselt 
ilmus ka messi Teeviit 2002 jaoks 
MessiEri, mis oli suunatud 
peamiselt abiturientidele ning 
sisaldas informatsiooni, mis EBSi 
tudengile midagi erilist ei 
pakkunud.  T u d e n g i l e h e  
meeskonna jaoks oli see kolmas 
number ja koos jõuti otsusele, et 
suudetakse veel paremini, kuid 
selleks on natuke abi vaja.

Sisukas, õigeaegne, homne

Kui enamus EBSi tudengeid veel 
s e s s i  n a u t i s ,  k o g u n e s  
Tudengilehe meeskond, et osa 
võtta Eesti Ekspressi koolitusest, 
m i l l e  r a a m e s  a r u t l e t i  
kujunduselementide, sisu kui ka 
meie lehe formaadi üle.

Järgmise numbri ilmumine 
võttis küll mitu kuud aeg, kuid 
selle eest olid selleks ajaks sisse

viidud ka esimesed koolitusel 
o m a n d a t u d  t e a d m i s e d .  
Täienenud oli kujundus, mis 
väljendus peamiselt uute fontide 
ja ühe lisaveeru näol, kuid ka 
piltide osatähtsus oli märatavalt 
kasvanud. Lisaks avaldati ka 
esimene tudengite seas tehtud 
u u r i m u s ,  mi s  o s u t u s  
vastupidiseks väljakujunenud 
a r u s a a m a d e l e ;  a v a l d a t i  
põhjalikum probleem lugu 
Concordia ülikooli saatusest ning 
esimest korda sai EBSi Kaijääri- 
ja nõustamiskeskus endale terve 
lehekülje.

Maikuu Tudengileht ilmus 
natuke vähem kui kuu pärast 
ning oli meie jaoks eksperiment 
natuke teises suunas, nimelt kas 
õnnestub Tudengileht välja lasta 
kindlaks kuupäevaks, sest ajaleht 
sisaldas mitmeid aeguvaid 
artikleid. Ülesandega saadi küll

hakkama, kuid samas ilmusid 
mitmed nõrgad kohad, mida 
jätkuvalt täiendame, et enda 
lugejateni tuua sisukas ja ilus 
ajaleht Õigeaegselt.

Juba uus peatoimetaja

Üks ajajärk on Tudengilehes läbi 
saamas ning käesoleva numbri 
peatoimetaja on nüüdseks juba 
endine peatoimetaja assistent, 
Geily Marmor, kes üheksa kuud 
kõrvalt abistanud ja samas ameti 
õppinud.
Suvi on veel ees ning palju 
tsirkust, mis on vaja esimeseks 
septembriks ära teha, on veel 
eesriide taga tegemata. Lugege 
jätkuvalt Tudengilehte ja tundke 
rõõmu oma kooli ajalehest ka 
järgmisel õppeaastal.
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60 minutit Tiit Madega

60 minutit: Enne kui saade kokku pannakse filmitakse siniste 
kardinate taustal mõnikümmend minutit Tiit Madet, kes kogenud 
väliskommentaatorina juhatab sisse lood ja kaubanduslikud 
teadaanded.

Eilike Filonenko
eilike.filonenko@ebs.ee

Mees, kes on rännanud 
m ööda m aailm a, olnud  
kaksteist aastat poliitikas, 
k i r j u t anud  r a amatu id ,  
töötanud välis-kom m en- 
taatori ja  saatejuhina nii 
raadios kui televisioonis 
Tiit Made.

E s m a s p ä e v a  h o m m i k u l  
fotograafiga Kanal 2 maja ees 
kokku saades valdas mind 
teadmatu ärevus. Ei olnud ju veel 
kedagi intervjueerinud ja Tiit 
Madest pidi saama minu esimene 
ohver. Õnneks ei pidanud me 
kaua ootama, kui meile vastu 
astus lahkelt naeratav Tiit Made 
ja meil kätt surus. Hirm oli 
kadunud ja asendunud mõnusa 
õhkkonnaga.

Kuni intervjueeritaval grimm 
tehti, saadeti meid uuesti 
rezissööri juurde saate lindistust 
vaatama. Lindistus kestis kõigest 
15 20 minutit, sest Made, olles 
ikkagi professionaal, luges teksti 
peaaegu eksimatult lindile ja 
korrata polnud vaja.

Seejärel pühkis Tiit Made 
grimmi näolt ja kutsus meid 
kohvikusse, kus saime rahulikult 
juttu ajada. Mis seäl salata, uhke 
tunne oli!

Raadiost televisioon

"Sattusin televisiooni 1967. 
aastal tänu sellele, et hakati 
tegema sarja üliõpilastele ja 
sinna oli vaja väliskommentaare, 
eriti maalima noorte elust ja 
olust," räägib ta. Enne seda oli ta 
Eesti Raadios aktiivne välis-, 
m a j a n d u s -  j a  s p o r d i 
kommentaator. Sealt läkski asi 
käima.

Järgnesid tööd uudiste
saadetes 'Aktuaalses Kaameras" 
välisuudiseid lugedes ja 'Aeg 
luubis" rahva küsimustele õtse 
eetris vastates. Ja nii saigi 
paral leelselt tehtud mitu
kümmend aastat tööd nii raadios 
kui televisioonis.

Made ja  välismaailm

Tiit Made kandidaaditöö oli 
Põhjamaade majanduse peale. Ta 
käis seda ka aasta Helsingi 
ülikoolis ette valmistamas ja 
kaitses oma tööd, mis puudutas 
Soome tööstuse arengu- 
probleeme, lõpuks Moskva 
ülikoolis.

Seejärel hakkas ta kiljutama 
oma doktoritööd Põhjamaade 
majandusest tervikuna. "Kui 
tegeletakse ühe või teise riigi 
majandus-probleemidega, tuleb 
teada ka poliitilist situatsiooni ja 
tagapõhja. Ei saa pelgalt Õppida 
rahvusvahelist ärijuhtimist nii, et 
ei teata ri ikidevahel istest 
poliitilistest suhetest või seda, 
missugused on ühe või teise riigi 
poliitilised tendentsid. Oluline

on ka poliitiliste jõudude 
vahekord ja see, millised võivad 
olla äri mõjutavad poliitilised 
otsused. Seetõttu on kahetsus
väärne, et mõnel pool siiski 
õpetatakse ärijuhtimist ilma 
r a h v u s v a h e l i s t e  o r g a 
nisatsioonide poliitilise süsteemi 
teadmisteta," räägib Made.

Made ja  EBS

Tiit Made sattus poliitikasse 
1987. aastal. Pärast 12 aastast 
poliitikukarjääri (olles liikmeks 
mitmes erinevas erakonnas), 
loobus ta 1999. aastal poliitikast. 
Ta oli ka dotsent Tallinna 
Polütehnilises Instituudis ja 
Õpetajate Täiendusinstituudis. 
Sel ajal õpetas ta kapitalismi 
poliitilist ökonoomiat ja luges 
loenguid Eesti majanduse 
teemadel.

To l l ane  rektor  Madis  
Habakuk kutsus ta 1999.aastal 
EBSi rahvusvaheliste suhete 
lektoriks. Sellel ajal töötas ka 
Tiit Made noorem poeg Vahur 
Made EBSis ja nende kahe 
initsiatiivil, paar kuud pärast 
Toomepealt ära tulemist, hakkas 
ta tasapisi oma kogemusi 
õppejõuna realiseerima.

Tudengitest läbi aegade

Küsimuse peale, et millised on 
EBSi tudengid täna, ei osanud ta 
tuua võrdlusi EBSi tudengite ja 
teiste ülikoolide tudengite vahel, 
kuna pole peale EBSi mujal 
loenguid andnud. (Ometi on ta 
vastu võtnud tuhande kaheksa
saja inimese eksamid ja lugenud 
tuhandeid loenguid) .  Ent 
erinevus tänaste tudengite ja 
nende vahel, kellega ta oli kokku 
puutunud mitukümmend aastat 
tagasi, pidi olema suur.

"Kui vanasti oli nii, et loengul
oli väga oluline tähtsus, sest 
materjale oli vähe, õpikud olid 
nii nagu nad olid, kirjutasid 
tudengid kõik loengus kuuldu 
üles", räägib ta. Kaasajal selliseid 
probleeme ei ole. Loengud kui 
niisugused on tema meelest 
praktiliselt minetanud igasuguse 
tähtsuse. Materjal on kõigil käes, 
raamatud on olemas, internet 
annab täiendavat informatsiooni 
ja ajakirjandus pakub iga
suguseid materjale neile, kes 
tunnevad huvi ja tahavad end 
arendada.

Makstud muusikast

Seega õppejõu roll, nii EBSis kui 
ka tänases ülikoolis ükskõik kus 
kohas, peaks olema rohkem 
diskuteerimisele ja m õtte
vahetusele ärgitav. Noorte 
ül iõpilastega peaks kokku 
tulema, püstitatama mingi
suguse probleemi ja arutama 
seda probleemi selle aine 
raames, mitte lugema loenguid 
s e d a v i i s i ,  mis  n õ u ak s  
üleskirjutamist ja konspek

teerimist. Seetõttu tuleks 
tänapäeva ülikoolides suuremat 
rõhku panna õppejõu ja 
üliõpilase individuaalsele tööle.

Teine erinevus Made arvates 
tänapäeva ja vana kooli juures on 
see ,  et  o m a l  a j a l  o l i  
auditooriumis kord majas ja kui 
loeng peale hakkas, siis ei tulnud 
keegi enam segama. "Nüüd, aga 
kä iakse  sisse ja  v ä l j a ,  
mobiiltelefonid helisevad ja see 
viib loengu rütmist välja ning on 
häiriv," lausub ta ja tema näost 
võib märgata pahameelt.

Tiit Made keelaks sellise 
käitumise ülikoolides ära. Ent 
eraülikoolide ja ka EBSi 
tudengite kohta ütleb Tiit Made: 
"Kes maksab , see tellib ka 
muusika".

Made ja  "60 minutit"

Ti i t  Made ei ole ainult 
vaheklippide kommentaator, tal 
lasub palju suurem vastutus. 
Nimelt laekub "60 minuti" 
meeskonnale Ühendriikidest 
kaks kassetti lugusid nädalas. 
Ameerikas on "60 minutit" eetris 
kaks korda nädalas pühapäeviti 
ja kolmapäeviti.

Pärast lugude saabumist on 
antud meeskonnale vabad käed. 
Tiit Made vaatab kassetid läbi, 
valib lood vastavalt Eesti 
ühiskonnas hetkel toimuvale, 
komplekteerib neid ja vajaduse 
korral lühendab. Seejärel 
kirjutab neile tekstid, otsib ka 
teatud lugudele tausta. Kui 
vähegi võimalik, üritab ta 
tõmmata ka paralleele Eestis 
toimuvaga. Sellest on aga 
tihtipeale tekkinud "pakus 
pahandust" kuna Eesti poliitikud 
on suhteliselt madala valulävega 
ja reageerivad isegi ano
nüümsetele vih jetele väga 
erksalt.

Saate puhul on oluline veel 
jälgida ajalimiiti, et see ei ületaks 
neljakümmend kaheksat minutit, 
millele loomulikult lisanduvad 
reklaamid. Ent reklaam on 
k o m m e r t s t e l e v i s i o o n i l e  
iseloomulikja selle rohkus näitab 
saate populaarsust.

Raamatutest ja  lipsudest

Ti i t Made on kirjutanud 
kakskümmend raamatut. Alles 
äsja ilmus EBSiga koostöös 
"Rahvusvahelised suhted", milles 
on ligikaudu 1200 lehekülge ja 
mis kaalub ligi kaks kilo. Raamat 
anti välja, kuna EBSil puudus 
sellealane kirjandus. Seega 
hakkas Tiit Made raamatut kaks 
aastat tagasi endise rektori Madis 
Habakuke innustusel koostama.

Ajakirjanduses palju kõmu 
tekitanud Tiit Made lipsude- 
armastus on siiski ülepaisutatud. 
Lipsude rohkust ei pea Tiit Made 
oma hobiks, vaid "fataalseks 
paratamatuseks". Televisioonis 
esinedes oli tal neli viis 
kommentaari nädalas, seega oli

kohatu ühe ja sama lipsuga 
publiku ette astuda.

Lips viltu!

Tol ajal oli kombeks, et tele
visioonis retsenseeriti eelmise 
päeva saateid igal järgneval 
hommikul. Seda tehti selleks, et 
saadete tegijad saaksid ennast 
kontrol l ida ja parandada 
(näiteks praegu sellist tagasisidet 
ei ole). Sellepeale rääkis Tiit 
Made loo retsenseerimisest: nii 
m õ n i g i  ko r d  o l i  m õ n i  
naisterahvas "Rahvusvahelise 
panoraami" (seäl kus inimesed 
helistasid ja õtse eetris küsimusi 
said küsida) saadet vaadates 
kommenteerinud: "... Madel oli 
täna lips viltu!" See mis seäl 
saates räägiti või toimus ei läinud 
sugugi nii palju korda.

Kuna tol ajal ei olnud Eesti 
lipsukaubandus kõige parem ja 
Tiit Madel oli võimalus mööda

maailma ringi käia, tõi ta alati 
oma reisidelt kaasa lipse. Olles 
rätsepa poeg, teadis ta juba 
maast madalast, kuidas toon
toonis värve valida ja kuidas 
teatud sündmuste korral  
riietuda. "Lips on meesterahva 
edevuse ja ego või iseloomu 
väljatoomise võimalus" ütleb 
Made. Meest teab, mida mees 
räägib!

Made 50. aasta pärast

Selle koha peäl oli minu apsakas. 
Tahtsin küsida küsimust "Tiit 
Made viie või kümne aasta 
pärast?", ent minu suust kõlas 
see, kui "viiekümne aasta 
pärast". Selle totruse peale 
punastasin ise vist kõrvuni, ent 
sain hea vastuse: "Kui veab, olen 
tuhastatud, kui ei, siis mulla all!"
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WAS )ST DAS?
Kelli Saaren
kelli.saaren@ebs.ee

"Tõeliselt drfcvei saab oHa 
vaid unes"
Katte on jõudnud rohelises 
kleidis kevad, mis on endaga 
kaasa toonud päikest, mõne 
romantilise vihmasaju ning 
l i n n u l a u l u  v a r a j a s t e l  
hommikutundidel. Üliõpilastel, 
sh ka EBSi tudengitel, on tulnud 
see vastu võtta eksameid tehes 
ning osadel meist ka lõputöö 
viimaseid ridu kiijutades. Et 
sel lest  raskest koormast  
l õõgastuda ning ve id ike  
mõttelendu arendada, ei raiska 
me enam aega kooli teemadele 
ega muudele keerul istele 
küsimustele, vaid vaatame, 
m i l l e ga  t e g e l e v a d  meie  
kaaskodanikud TTÜs, et oma 
ideid kunstilises mõttes ellu 
rakendada.

"Aiaatfma suurus on otseses 
s õ l t u v u s e s  v a a t a j a  
sisemisest suurusest"
Tegemist on TTÜ Fotoklubiga, 
m is  k u j u t a b  e n d a s t  
fotoentusiastidest koosnevat 
organisatsiooni. Selle vahva 
sel tskonna visiooniks on

avastada maailma selle täies ilus, 
laiendada silmaringi läbi valguse 
ning värvide mängu samas 
u u r i d e s  f o t o g r a a f i a  
p s ü h h o l o o g i l i s t  m õ j u .  
Tegevusala pidepunktideks on 
esiteks fotograafia kui kunst, 
teiseks fotograafia kui (tehnika)

teadus, ning mis kõige olulisem 
e lu  r õ õ m s a i m a  e t a p i  
tudengiaastate jäädvustamine.

" P a r i m a t e s  a a s t a t e s  
ühepdevaiibiikas"
Fotoklubi eestvedajaks on 
suurim fotoentusiast ise - Rainer

Sternfeld. Tundest, et maailm 
vajab rohkem optimismi,  
elurõõmu, motivatsiooni ning 
improvisatsiooni, sündiski 2001. 
aastal tema algatusel Fotoklubi, 
kus nüüdseks on juba nimekiijas 
40 toredat fotohuvilist.

"Eneseotsimine on kindel 
viis j õ u d a  ku/utiuseni 
endast."
Ehk võiksime meiegi eeskuju 
võt ta  ning i gapäevases t  
õ p p e t ö ö s t  m i d a g i  
loomingulisemat isekeskis välja 
nuputada?! Eks näis, mis sügis 
endaga kunagi kaasa toob...Et 
meie koolimaja aga suvehakul 
väga tühjaks ning halliks ei jääks 
pärast seda, kui kevadine lend 
lõpetajaid rongkäigule asub, on 
Fotoklubi meiega jagamas oma 
maailma visiooni läbi fotonäituse 
n imega  S u b j e k t i i v s e d  
Objektiivid No.2 Was ist 
Das?!", mis meie suverõõmsaid 
pilke Tudengirestorani ukselävel 
püüab. Näituse mõte on jätta 
inimesele mõtteainet ka siis , kui 
ta foto juurest lahkub.

Fo tok lub i  t udeng i te l e :
Soovime SuHe päikesepaistelist 
$oq7'endav(if, suvetuuZena paitavat 
ning maa.siR:amagu.sat save. 
Avasta maaiima/

* Aforismid: Arvo Valton
* Info Fotoklubi kohta: Rainer 
Sternfeld

Vaata ka:
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Pärnu Jõehääru!
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